
60 éves az Egyetemi Énekkar 
V a l l o m á s 

Sokat adott útravalóul 
a Ságvári Gyakorló Gim-
názium énekkara és Szé-
csi József tanár úr: ének-
kultúrát, emberséget, 
zenei élményeket. Diák-
kórusok találkozójára 
mentünk Budapestre, Esz-
tergomba, Veszprémije és 
még sok városba. Így is-
merhettük meg fellépé-
seinkkel a rádió 6-os 
stúdióját, amiről mások 
csak műsorokban hallot-
tak. Iskolánkban, váro-
sunkban, az egyetemi 
Aulában sikerrel működ-
tünk közre, de koncert-
utazásainkkal országunk 
szép tájait is megláthat-
tuk. Hangulatos utazá-
sainkon vidám, közös já-
tékokkal ütöttük el az 
időt, népdalokat, diáknó-
tákat énekelgettünk, és 
máris hazaértünk! 

Maradandó élmény egy-
egy iskolai kóruséneklé-
sünk emléke: a „Doni 
fiúk" mindég sikeres, di-
namikus előadása, irodal-

mi estek az önképzőkör-
rel együtt: teltház, őszin-
te érdeklődőkkel. A pró-
bákon ott kellett lenni, 
de nem a névsorolvasás 
miatt — ez nem volt — 
mindég sok szépet tanul-
tunk, ami nekünk is tet-
szett! Negyedik osztályos 
korunkban is énekeltünk 
— mostanában hallom, 
hogy a harmadikosok 
is el-elmaradoznak már. 
Figyelem, r.éha most is a 
kórussal utazom hang-
versenyeikre: most ugyan-
ezen iskola tanára va-
gyok! 

Érettségi után nehéz 
időszak következett az 
életemben: nem vettek 
fel az egyetemre. Jóska 
bácsi jótanácsára elmen-
tem vele a Szegedi Zene-
barátok Kórusa orató-
rium-próbájára, máig is 
ott énekelek örömömre, 
és operakedvelő is let-
tem, a Szegedi Szabadté-
ri Játékok kórusában is 
énekelek. Ott is talál-
kozom a kóruséneklést 
megszerető volt „ságvá-
ristákkal" ma is. 

Jóska bácsi ügyszerete-
tét, mindnyájunkra ható 
lelkesedését, kiváló peda-
gógiai munkáját volt is-
kolatársaim nevében is 
— hálás szívvel ícöszö-
nöm. 

BEKÉI LASZLÓNÉ 
Ságvári aimnázium 
szakvezető tanára 

A 60. születésnapra 
Szerencsés embernek 

tartom magam abból a 
szempontból, hogy a Sze-
gedi Egyetemi Énekkar 
tevékenységét, hol köze-
lebbről, hol távolabbról 
több mint 22 éve figye-
lemmel kísérhetem. 

1963-ban Kertész Lajos 
karnagy, miután megská-
láztatott, felvett az ének-
kar tagjai közé. Nagy 
örömet okozott ez a tény 
számomra, mivel abban 
az időben is csinos lányok 
énekeltek a kórusban és 
barátaim, többek között 
Csaplár Feri, Juray Mik-
lós, Varsányi Imre, Záho-
nyi Akos — és sorolhat-
nám a neveket — tagjai 
voltak a kórusnak. Na-
gyon szép igényes műsort 
állított össze idős karna-
gyunk, akit segített mun-
kájában felesége, Kertész-
né Kain Kató, aki kitű-
nően zongorázott. Lajos 
bácsi időnként szólót is 
énekelt, mivel szép tenor 
hangja vólt. 

Nagy fellendülést ho-
zott az énekkar életében 
az, hogy Szécsi József 
karvezető került az Egye-
temi Énekkar élére. Nagy 
szervezömunkával lét-
számban és minőségben 
ie jó kórust hozott létre 
rövid idő alatt. Megnyert 
néhányunkat, akik már 
korábban befejeztük 
egyetemi tanulmányain-
kat, az ügynek és szíve-
sen visszajártunk énekel-
ni a kórusba, hol a kó-
rust erősíteni, vagy a 
szólót énekelni. Jó kap-
csolatot épített ki Jóska 
bácsi a Zeneművészeti 
Főiskolával és Szakisko-
lával, így hangszeres szó-
listák is szívesen bekap-
csolódtak a munkába. Ke-
ményen dolgoztunk, ne-
héz és gyönyörű műve-
ket tanultunk meg, töb-
bek között Kodály, Bár-
dos műveit, később pre-
klasszikus, klasszikus és 
modern müveket. Több-
ször voltunk a Magyar Rá-
dióban, ahol felvételeket 
készítettek műsorunkról. 
Hangversenyeket adtunk 
a fővárosban és vidéken. 
Életre szóló élményt jelen-
tett a Svájcban, az NSZK-
ban, majd Szovjetunió-
ban megrendezett hang-
verseny-turné. Utólag is 
köszönet érte az énekkart 

fenntartó és menedzselő 
JATE-nak és felelős 
tisztségviselőinek. 

Szécsi Józsi bácsi mun-
kájáról elfogultság nél-
kül nem tudok nyilatkoz-
ni, hiszen már középis-
kolás koromban is egy-
másra találtunk, külön-
féle kórusokban szerepelte-
tett, . és ennek már hu-
szonöt éve. Boldogság 
számomra, hogy sikerei-
nek az egyetemi énekkar-
ban is részese lehettem. 
Mennyit izgultunk egy-
más sikereiért? Nagyon 
sokat. Visszaemlékezés-
nél elkerülhetetlenek a 
személyes jellegű élmé-
nyek, melyek közül ki-
emelkednek az énekkari 
találkozók, amikor több 
generáció — évek múltán 
— összejött és énekelt 
együtt, vagy Szüts Pista 
zenével egybekötött vetí-
tései, énekszámai, Szécsi 
Éva, István vagy Bárdi 
Sanyi, Varjasi Ida szólói. 

Ismét találkozunk a 
szervezők jóvoltából és 
nem mindennapi élmény-
nyel leszünk gazdagab-
bak. Szeretnék megemlé-
kezni azokról, akik min-
dig a háttérben voltak, de 
nagyon sokat segítettek 
az énekkar szervezésé-
be^, a feltételek megte-
remtésében. Így többek 
között nagy szeretettel és 
odaadással seaítették az 
énekkar munkáját — ta-
lán a sorrend nem telje-
sen felel meg az időrend-
nek: dr. Maday Pál, dr. 
Barta Lajos, dr. Serfőző 
Lajos, dr. Rácz János, dr. 
Kocsondi András egyete-
mi tanárok, tanszékveze-
tők és rektorhelyettesek. 

Végezetül azt kívánom, 
hogy az Egyetemi Ének-
kar működése továbbra 
is töretlen maradjon. Az 
elődeink által biztosított 
szinvonalat a jövőben is 
produkálja, öregbítse az 
üj generáció, az énekkar 
jó hírnevét. Sok élményt 
és sikert kívánok. 

DR. ZAMBÖ GÉZA 

Négy évtized távlatából 

A legújabb énekkari generáció, Szécsi József karnagy-
syal 

A cím csak az Egyetemi Énekkar évfordulójára kí-
ván ja fölhívni a figyelmet, most sietve hozzáteszem: 
másik két jubi leum megünneplésére is készülnek a kó-
ruséneklés kedvelői. A JATE Ságvári Gyakorló Gimná-
ziumának énekkara idén lett harmincéves, és a két 
ünneplő kórus vezetője. Szécsi József, a gimnázium ki-
váló énektanára, pedagógusa 1945. március 15-én. tehát 
negyven esztendeje vezetett először énekkart . 

Az ezen az oldalon található visszaemlékezések föl-
idézik a volt kórustagok, és a jelenleg is éneklők élmé-
nyeit. én ehelyütt pusztán néhány adattal szeretném 
bemutatni a hatvanéves kórus történetét. Az Egyetemi 
Énekkar 1925. február 25-én tizenöt egyetemi hallgató 
kezdeményezésére Geyer Béla zenetanár vezetésével 
alakult. Első nyilvános szereplésére а Mikes Irodalmi 
Társaság 1927. február 20-án tar tot t előadásán került 
БОГ. 

Az énekkar története nagyon hosszú ideig a ma is 
élő Kertész Lajos személyével fonódott össze, egészen 
1956-ig. a lelkiismeretes karnagy nyugállományba vo-
nulásáig. Ez az időszak elsősorban a Kodály-müvek 
külföldi és hazai népszerűsítésének jegyében tel t el. Az 
énekkar ebben az időszakban. 1938-ban három hétig 
hangversenyezett négy lengyel városban, a háborút kö-
vetően pedig. 1947-ben az elsők között adott hír t az ú j 
Magyarországról. A négyhetes t u r n é állomásai: Zürich. 
Fribourg. Neuchatel. Basel. Innsbruck. Salzburg és Bécs 
voltak. 

Kertész Lajost dr. Míhálka György követte a kar -
vezetői poszton, aki tevékenységével meggyőzte a hitet-
lenkedőket arról, hogy a karéneklés összegyetemi kul-
turális-nevelő funkciót lá t el. 

1961-ben Kertész Lajos vette át az énekkar irányí-
tását. Még ebben az évben aranydiplomát szerzett a 
kórus, majd 1963-ban két hétig Lengyelországban hang-
versenyezett. Az idős karmester végleges nyugdíjaztatá-
sa után rövid ideig Veszely Gabriella lett a. kórus veze-
tője. maid 1968-tól Szécsi József irányította az Egyete-
mi Énekkart. 

A kórus vezetése alat t számos- sikert é r t el. 
A montreux-i Nemzetközi Kórusfesztiválon Jubileumi 
díjat érdemelt ki. több alkalommal szerepelt a Magyar 
Rádió zenei programjában, de a Lausanne-i Rádió hall-
gatói is élvezhették a szegediek előadását. Volt olyan 
svájci újság, amely főcímében így értékelt : „Kápráza-
tos magyarok". 

A sikerek és elismerések a hetvenes években is 
jelezték: kiváló munka folyik Szécsi József keze alatt . 
1976-ban az öntevékeny kórusok legmagasabb elismeré-
sét érdemelték ki. Fesztivál Díjasok lettek. A Magyar 
Rádió harminc éve minden esztendőben stúdiófelvételre 
invitálja az együttest, s két a lkalommal Nívó Díj jal ju-
talmazta a teljesítményt. 

A másik jubiláns énnekkar a Ságvári gimnázium 
vegyeskara. Az énekkar t 1955-ben indította el Szécsi 
József, aki t a ságváristák már hosszú ideje — s közöt-
tük tíz éve én is — Jóska bácsiként említenek. Ez az 
elnevezés nem csupán az éneklő mozgalom rendkívüli 
energiával megáldott szolgálójának, hanem az igazi pe-
dagógus személyének is szól; 

A kórus elődje egy leánykar volt. de Makláry La-
jos. Jóska bácsi egykori tanára , az „igazi ú t ra" tér í tet-
te egykori taní tványát : „Miért nem vegyeskart szerve-
zel? Belőled sem lett volna énektanár, ha nem vergő-
dők a fiú énekesekkel!" Igen. a vergődés kifejezés na -
gyon pontosan visszaadja azt a küszködést, ami t Jóska 
bácsinak véghez kellett vinnie a f iúkkal. 

Jómagam 1974-ben let tem a kórus tagja, s négy 
évig énekeltem, tehát a nevelőmunka folyamatosságát 
végigkísérhettem. Halhattam, ahogy a bőgő vagy nyi-
korgó gyermekhangokból a közös éneklések során ho-
gyan alakultak ki a férfias- basszusok és a fényes teno-
rok. Átélhettem hogyan szerveződik közösséegé egy 
meglehetősen heterogén társaság. S Jóska bácsi keze 
alat t az illendőségből próbára járó gimnazistákból is 
zeneszerető, figyelmes- kórustag lett. 

Látható, a személyes élmények lágyabb hangzásúvá 
formálták ezt а cikket. Érthető, mert а cikkíróban 
olyan emlékképek sorakoznak egymás mellett, melyek 
gondolkozást, érzelmi reflexiókat hatottak, hatnak át. 

A hangversenyeket mi akkor valódi versenyekként 
éltük át. „Örök ellenfelünkre", a Törríörkény .gimnázi-
um énekkarára figyeltünk, a r ra készültünk, hogy a mi 
vegyeskari hangzásunk színesebb, mélyebb legyen, mint 
a kétség kívül kiműveltebb torkokat fölvonultató leány-
kórusé. Ez a vetélkedés komoly teljesítményeket hozott 
ki az énekkarból. 

Nem sokan énekelhettek Purcel l -kantátát a Zene-
akadémián. Orffot Celjében. Szlovénia hangulatos kis-
városában. Kevesen élték á t azt a feszültséget, amit 
egyik barátom akkor így jellemzett: „öregem, amikor 
Jóska bácsi fölemelte a kezét, a lábam kisu j ján végig-
csorgott egy izzadtságcsepp." 

Ma is hallom Jóska bácsit, ahogy a rakoncátlan 
hátsó sorok felé nem egy próbán eleresztette a hang-
já t : „az a hülye basszus, már megint elkésett". Ha 
dühös is volt. sohasem haragos. A személyre nem tu-
dott haragudni, csak a jelenségre, a ..bűnre". Tanárem-
ber . 

Szécsi József negyven éve vezényelt először akkor 
Liszt Magyar ünnepi dalát. A gimnázium elsőseinek 
évről évre elmeséli, hogyan szerettette meg vele-nagy-

a n y j a . néhai Császár Putyi Erzsébet a népi zenél. Eh-
hez a hagyományhoz hű mindig, s kívánom, hogy még 
nagyon sokáig lehessen hűséges! 

DLUSZTUS IMRE 

Szegeden születtem, itt 
voltam diák és 1947—49 
között tagja voltam a 
Szegedi Egyetemi Ének-
karnak, a ma is élő 88 
éves Kertész Lajos veze-
tésével. Visszakerülve a 
szegedi Nemzeti Színház 
operatársulata tagja let-
tem Vaszy Viktor idejé-
ben, majd a budapesti 
operaház tagja, de szíve-
sen jártam vissza közre-
működni a szegedi Sza-
badtéri Játékok előadá-
saira. ha hívtak. 

Hívtak azonban mindég 
az egyetemi kórus 30— 
40—50—55 éves „jubiláló 
hangversenyeire" és 
most is a 60 éves talál-
kozóra. Igaz, muzsikus 
barátom, Várady Zoltán 
a szegedi Nemzeti Színház 
karmestere zongorakísé-
retével énekeltem, aki 
gyakran vállalt közremű-
ködést az egyetemi kórus 
szereplésein, s most is! 
Sajnos február eldjén 
hirtelen meghalt. Így is 
maradjon meg egy kitű-
nő művész emléke! Most 
Maczeka Noémi zongora-
művész tanár vállalta a 
zongoraközreműködést a 
60 éves jubileumra. 

Emlékező leveléből: 
Kertész Lajos a népszerű 
„Lajos bácsi" vezetésével 
énekeltem egyetemi kó-
rusban a svájci hangver-
senykörút előkészületei-
ben. Az akkor ifjakkal 
mi nagyon szerettünk 
énekelni — én néha há-
rom kórusban is dalos 

voltam, de ez volt a 
vem szerinti. Az összefo-
gó erő Kertész karnagy, 
„Egyetemi ének-lektor" 
volt akkor, ö fémjelezte 
az egész vállalkozást, 
mely merész dolognak 
tűnt, de teljes bel- és kül-
földi sikerrel járt! Az 
elsők voltunk, akik nem-
zetünket külföldön újra 
színpadképessé igyekez-
tünk tenni. Ahová elju-
tottunk, ott mindenütt si-
kert arattunk, és mind-
eközben önfeledt zene-
és énekrajongó fiatalok 
önzetlen lelkesedéssel. 
Szerettük egymást és i f j ú 
világunkat. Tiszta szívvel 
ittunk boldogan a „ko-
dályi tiszta forrásból". 
Felsoroláshoz nem kez-
dek, nehogy az idő táv-
latában valakit, valamit 
is kihagyjak. Szívünkben 
élt a zene és — remélem 
— marad is nekünk és 
a most jubiláló kórusta-
goknak. 

SZALMA FERENC 

Az én emlékeim... 

Elsőként abban az idő-
ben léptem be a kórusba, 
amikor lezajlott a svájci 
út. Még érezhető volt az 
a lendület az együttesen, 
amit a Montreux-i fesz-
tiválgyőzelem eredménye-
zett. Verőcemaroson volt 
az év eleji felkészítő tá-
bor, itt tanultuk meg az 
énekkar 50 éves jubileu-
mi évére tervezett műve-
ket, és itt ismertük meg 
mi újonnan is a nagy ösz-
szetartó erejű karnagyot, 
Szécsi tanár urat. 

1977-ben kezdődött az 
énekkar együttműködése 
a Szegedi Nemzeti Szín-
házzal Pál Tamás vezény-
letével közreműködtünk 
A nürnbergi mesterdal-
nokok hangversenyszerű 
előadásán, és szereplők 
voltunk Muszorgszkij 
Borisz Godunov című 
operájában. Nagy lekö-
töttséget jelentett ez, mi-
vel a rendszeres próbá-
kon kívül voltak még fel-
lépések a színházban. 
Azonban az ott szerzett 
élmények miatt minden-
ki nagy lelkesedéssel vál-
lalta a terheket. Kerese-
tünkből vettük a kórus 
számára az elektromos 
orgonát. Pál Tamás mel-
lett alkalmunk volt meg-
ismerkedni Herbert Krey 
NSZK-beli karnaggyal is. 
Előbb ö utazott Szegedre, 
majd mi utaztunk az 
NSZK-ba. Én igazán itt 
éreztem meg Jóska bácsi 
karnagyi képességeit. 
Csúcsteljesítményeket tu-
dott kihozni a kórusból. 
Magunk is meghatódtunk 
a hangzásoktól, és a pil-
lanatok hatásától. Soha 
nem felejtem el az Esti 
dal és az Ének Szent Ist-
ván királyhoz című Ko-
dály kórusművek elöadá-
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saít. Egyrészt mert cso-
dálatosan énekeltünk, 
másrészt mert láttuk a 
tekinteteket a közönség 
soraiban. Különösen a 
magyar tekinteteket... 

Szerencsés összetételű 
volt évfolyamunk. Több 
mint 10 énekkaros volt 
közöttünk, ami jogász év-
folyamokon szokatlanul 
nagy létszám. Társasá-
gunk külön ,,gondot" je-
lentett néha az évfolya-
mon, ha az énekkar miatt 
távol voltunk: vaoy az 
énekkarban, ha kari el-
foglaltságunk volt. Ebből 
az évfolyamból még ma 
is ketten tagja vagyunk 
az énekkarnak. Ügyvéd 
évfolyamtársam feleségé-
vel — néha gyerekükkel 
is — együtt járnak a pró-
bákra, fellépésekre. Re-
mélhetőleg találkozunk a 
többiekkel is a 60 éves 
jubileumi koncerten. 

Meg kell említeni egy 
másik régi kórustagot is. 
Mihalik Dezsőt, ajz Okta-
tástechnikai Labor mun-
katársát, aki 20 éve éne-
kel a kórusban és a basz-
szus szólam „oszlopa". 

Egy éve vállaltam el a 
kórus tanárelnöki megbí-
zatását a JTK tanárse-
gédeként. Nehéz és nagy 
felelősséggel Járó, de szép 
munka. Elődök nagy 
számmal vannak az egye-
temen, akik seaítették — 
és még ma is segítik — 
a kórus munkáját. A kó-
rusvezetés munkájában 
is részt vevők közül, azt 
hiszem dr. Véber Margi-
tot mindenképpen meg 
kell említenem. 

Rengeteg JATE oktató 
volt hallgatóként kórus-
tag. Más egyetemi kóru-
sok fellépésén gyakran 
eszembe jut, hogy talán 
nem kellene végzés után 
azonnal megválniuk a 
kórustól. Lehetne együtt 
énekelni újonnan jött 
hallgatókkal! A kórus-
ban közreműködő „játszani 
is tudó" oktatók számára 
talán az „örök fiatalság" 
egyik titka lenne ez, ami 
meggyőződésem szerint a 
pedagógusjellem egyik 
sajátossága. 

DR. SZONDIx ILDIKÓ 
a kórus tanárelnöke 
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